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رویداد

توضيحات روابط عمومی جمعيت هلال احمر درباره فروش چادرهای امدادی  در سایت دیوار

اقلام امدادی هلال احمر غیرقابل فروش است
سیل؛ فرصت یا تهدید؟)۲(

ادامه از صفحــه اول| بــه عبــارت دیگر 
مقرون به صرفه نیســت كــه انبارهاي امــدادي را 
براي این حجم از بحران ذخیره كــرد، زیرا این كار 
هزینه هاي زیادي دارد، بنابراین باید از راهكارهاي 

دیگر استفاده كرد.
مهمتریــن راهــكار مشــاركت هاي مردمي و 
بین المللي اســت. همان طور كه مــا نیز به كمك 
حادثه دیدگان كشورهاي دیگر مي شتابیم، باید در 
این موارد از كمك هاي بین المللي نه تنها استقبال 
كنیم، بلكه درخواست هم داشــته باشیم، زیرا این 
كار نوعي بیمه اتكایي است و همه به یكدیگر كمك 

مي كنند.
ولي در كنار این باید تجدیدنظر اساسي در توجه به 
سازمان امدادي كشور كرد و بودجه و امكانات آن را 
افزایش داد. گمان نکنیم که سودآوری این بودجه کم 
است. با یكي دو بالگرد امداد در هر استان نمي توان 
چنین بحران هایــي را اداره كــرد. چنین حوادثي 
هرچند 10 ســال یك بار رخ مي دهد، ولي موفقیت 
در آنها براي حفظ روحیه ملي خیلي ضروري است 

و ارزش سرمایه گذاري های زیاد را دارد.

 

وقــوع ســيل و آب  
 گرفتگی در بســياری 
لزوم  کشور،  مناطق  از 
آمادگــی در برابر این 
پدیده را برای چندمين  
بار نشان می دهد. نکات 
 ساده و مهمی وجود دارد 
که با رعایت آنها پيش، 
حين و پس از وقوع سيل 
می توان از خســارات و 
تلفات آن کاســت. در 
این زمينه  ایسنا هم در 
کنار ســایر سایت ها و 
تصویری  خبرگزاری ها، 
اینفوگرافيــک در این 
زمينه تهيــه کرده که 

می بينيد. 

چند نکته مهم برای آمادگی در برابر سیل

گزارش تصویری
بازگشت صداوسيما به تلگرام یعنی فيلترینگ به چالش کشيده شده است

مسأله ای به نام خواست مردم  
همه چيز از دوازدهم فروردین و همزمان با روزهای ســخت ســيل و هشــدار 
برای موج دوم بارش ها آغاز شــد. روزی که بخشــی از صداوسيما  تصميم گرفت 
به اپليکيشن فيلتر شــده و منفور تلگرام بازگردد! هرچند این بازگشت از مدتی 
قبل و با کانال تلگرامی برنامه »عصر جدید«  آغاز شده بود، ولی وقتی خبرگزاری 
صداوســيما به عنوان رســمی ترین و البته سياسی ترین بخش رســانه ملی به 
تلگرام بازگشت، ماجرا شــکل  جدی تری به خود گرفت. این کانال که به شماره 
1-2-689777-63-5-59128 در شــامد یا همان سامانه شناسنامه دار کردن 
 الکترونيکی محتوای دیجيتال به نام خبرگزاری صداوســيما در مرکز رسانه های 
دیجيتال وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ثبت شده،  آخرین پستِ قبل بازگشتش 
را در یازده اردیبهشت 97 ارسال کرد. در آن متن، مخاطبان این کانال به اپ های 
بومی با محوریت پيام رسان  سروش ارجاع داده شــدند. اما پس از یک سال، این 
کانال با 41 هزار مخاطب دوباره آغاز به کار کرده تا نشــان دهد که اهميت حضور 
مردم و  ارتباط با مخاطبان حتی تصميم های قاطع رســانه ملی را هم به چالش 
می کشد و باعث می شود صداوسيما بی خيالِ پيام رســانی شود که  خود مالک و 
مبلغ آن است. هرچند هنوز کانال های دیگر )و بسيار کم مخاطب تر( خبرگزاری 
صداوسيما در حالت خاموشی به سر می برند  ولی این بازگشت، جرأت را به بقيه 
تهيه کنندگان و دســت اندرکاران صداوسيما می بخشــد تا بيشتر و رسمی تر در 
تلگرام فعاليت کنند، اما  خوش خيالی محض اســت که این بازگشــت را به رفع 
فيلتر تلگرام ربط دهيم یــا فکر کنيم که قوه قضائيه از تصميم خود -ولو برای امر 

مهم  اطلاع رسانی و هشدار به مردم در مواقع خطر- کوتاه بياید.  
بد نيست بدانيد که درحال حاضر کانال اطلاع رسانی خبرگزاری صداوسيما در 
سروش نيز فعال است، ولی این سوال مطرح می شــود که  آن همه هزینه، تبليغ 
و ممنوعيت برای پيام رســان های بومی به کجا ختم شــد؟ آیا باز هم دولت و به 
دنبال آن، وزارت ارتباطات مقصر اســت  که از ســروش و بقيه برادرانش حمایت 
نکرده؟ دیگر انتظــار چه نوع حمایتی وجود داشــته که جامه عمل نپوشــيد؟ 
مگر خود ســروش، گپ،  بله، آی گپ و بيســفون موفق بوده اند؟ جشن های چند 
ميليونی شــدن چقدر واقعيت داشت و چقدر یک شــوآف بود؟ اصلا آیا اپ های 
بومی  نمی توانستند جذابيت بيشــتر و خدمات بهتری برای مخاطبانشان ایجاد 
کنند تــا نيازمند رانت و هزینه هنگفت نباشــند؟ اگر این همــه هزینه  را صرف 
اطلاع رســانی یا آموزش به مردم می کردیم، به نتيجه بهتری نمی رسيدیم؟ این 
روزها سوال های بی جواب بسياری وجود دارد و حالا  یکی دیگر هم به آنها اضافه 

شد؛ این همه آمدن و رفتن بهر چه بود؟

دیروز خبر رسيد که  با حکم سردار حسين اشتری، فرمانده 
نيروی انتظامی، سردار محمدرضا مقيمی که پيش از این ریاست 
پليس آگاهی ناجا را برعهده داشت، به عنوان رئيس پليس امنيت 
اقتصادی ناجا منصوب شده است. در توضيح این خبر هم آمده 
بود: »تا پيش از صدور این حکم پليسی تخصصی تحت عنوان 
پليس امنيت اقتصادی وجود نداشت و سردار مقيمی نخستين 
رئيس این یگان تخصصی از پليس اســت که برخورد با جرایم 

اقتصادی ازجمله مهمترین وظایف آن است.«
چند روز پيش سردار اشــتری در ميان صحبت هایش به این 
تصميم اشاره کرده و گفته بود: »شناسایی و دستگيری مخلان 
اقتصادی همواره یکی از راهبردهای اساسی نيروی انتظامی بوده و 
همه شاهد بودند که همزمان با نوسانات اقتصادی به ویژه در حوزه 
سکه و ارز، به همت سبزپوشان ناجا مفسدان اقتصادی شناسایی، 
دستگير و تحویل مراجع قضائی شدند. از طرفی نيروی انتظامی 
برای حمایت از توليد ملی با همه توان و ظرفيت به ميدان مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز آمد و این روند به جد ادامه دارد. با راه اندازی پليس 
امنيت اقتصادی قطعا با جدیت بيشتری با هرگونه ناامنی در حوزه 
اقتصادی برخورد می کنيم و اجازه جولان به مفسدان اقتصادی و 

سودجویان و قانون شکنان را نخواهيم داد.«
شفاف کنيد

این خبر بــا واکنش های متفاوتــی روبه رو شــد، به ویژه در 
شبکه های اجتماعی که خيلی از کاربران عادی و کارشناسان به 
این اتفاق از زاویه های مختلف پرداختند اما تقریبا نقطه مشترک 
تمام اظهارنظرها بی خبری از جزیيــات بخش جدید ناجا بود. 
موضوعی که علی نادری، اقتصاددان و استاد دانشگاه در گفت وگو 
با »شهروند« آن را تأیيد می کند و می گوید: »ما نمی دانيم قرار است 
این واحد پليس دقيقا چه کار کند؟ مثلا اگر کسی ماليات نداد، 
برود او را دستگير کند؟ اگر کسی ارزی را که با آن تجارت می کند 
وارد سامانه نيما نکرد، بازداشت کند؟ یا این که قرار است با کسانی 

که دلالی یا احتکار می کنند، برخورد کند؟«
او ادامه می دهد: »گزارش این اقدامات را چه نهادی به پليس 
امنيت اقتصادی می دهد؟ اگر قرار است نهادهای اقتصادی مانند 
وزارت اقتصاد یا سایر نهادها به پليس گزارش کنند و بعد پليس 
اقدام کنــد، باید بگویم که قبلا هم همين وضــع برقرار بود، بد 

نيست توضيح داده شود که چه چيزی تغيير کرده است.«
نادری اساسا به ثمربخش بودن فعاليت های این چنينی اميدوار 

نيست و می گوید: »در تمام دنيا نهادهای اقتصادی که تحت نظر 
حاکميت هستند، در مواقع لازم از پليس می خواهند که ورود 
کند یا پليس براساس شکایت خصوصی اقدام می کند اما این که 
خود نيروی انتظامی رأســا وارد مباحث اقتصادی شود، به نظر 
من نمی تواند خيلی مفيد باشد و در بدبينانه ترین حالت ممکن 
است به پليسی ترشدن فضا منجر شود. درحالی  که همه می دانيم 
مسائلی که اقتصاد ما با آن دست به گریبان است، با نگاه پليسی 
حل نمی شوند، حتی تخلفات واضح هم منبعث از عواملی هستند 
که نگاه پليسی به آنها کمک کننده نيست بلکه پرکردن خلأهای 
قانونی و شفاف کردن فضای اقتصادی اولين راه چاره است. این که 
فلان فرد یا نهاد در حوزه اقتصادی درحال انجام چه کاری است، 

قبل از ورود پليس باید شفاف شود.«
پليس تخصصی یک ضرورت است

علی تقوی، اقتصاددان دیگری است که از تولد پليس امنيت 
اقتصادی خوشحال و نسبت به آن خوشبين است. او می گوید:   
»بعضی تجربه ها مانند راه افتادن پليس امنيت اخلاقی باعث شده 
بخشی از افکار عمومی نسبت به این مسائل با جانبداری برخورد 
کنند و دليل برخی واکنش ها در شبکه های اجتماعی هم همين 
است اما من فکر می کنم اگر به ماجرا بدون این پيشداوری ها نگاه 

کنيم، اتفاقا تخصصی شدن پليس خيلی اتفاق خوبی است.«
او ادامه می دهد: »وقتی پليس در یک موضوعی واحد تخصصی 
نداشته باشد، نمی تواند برخورد به موقع، متناسب و موثر داشته 
باشد، همين ضرورت هم باعث شد که بخشی مانند پليس فتا 
راه بيفتد که واقعا در ساماندهی فضای مجازی و برقراری امنيت 
در این فضا خيلی نقش دارد. در مورد مسائل اقتصادی هم مثلا 
ممکن است فلان نهاد درخواست رسيدگی به موضوعی را داشته 
باشــد اما از آنجایی که بخش تخصصی به مسائل اقتصادی در 
نيروی انتظامی وجود ندارد، نحوه برخورد خيلی روشن نباشد.« 
او نقش پليس امنيت اقتصادی را تا حد زیادی پيشگيرانه می داند 
و می گوید: »وقتی پليس نگاه تخصصی به یک حوزه داشته باشد، 
می تواند با دیدن علایم یک تخلف یا نشــانه های سوءاستفاده 
اقتصادی ورود کند و کار به تخلفات بزرگتر نرسد. باید بپذیریم 
که سوال خيلی از مردم این است که چرا وقتی اختلاس رخ داد 
و مختلس هم فرار کرد، تازه ماجرا روشن می شود؟ به نظرم اگر 
پليس امنيت اقتصادی بتواند کارش را درست انجام دهد، در بروز 

چنين ماجراهایی وقفه ایجاد خواهد شد.«

 تخلفات اقتصادی
در محاصره پلیس امنیتی

نتيجه انتخاب رئيس امنيت اقتصادی ناجا چه چيزی است؟

  سیلاب کرخه به روستای الهایی از توابع اهواز رسید. بخشــدار مرکزی اهواز با اشاره به 
رسیدن سیلاب کرخه به روستاهای این بخش اعلام کرده نیمه غربی شهر الهایی و 6 روستای 

بخش مرکزی اهواز در خطر آبگرفتگی هستند و باید تخلیه شوند.  )ایرنا(

  تصویری از خانه های مردم در لرستان بعد از سیل. )ایرنا(

  رئیس دفتر اســتانی ســتاد احیای دریاچــه ارومیه در آذربایجان شــرقی بــا بیان این که 
افزایش تراز این دریاچــه همچنان ادامــه دارد، اعلام کرد کــه هم اکنون تــراز آب دریاچه 

ارومیه ۴۵ سانتی متر نسبت به زمان مشابه پارسال افزایش نشان می دهد. )انتخاب(

  گفته شده که در بعضی از پروازهای داخلی، غذای »فلافل« بین مسافران توزیع می شود 
که تا حدی غذایی ارزان و معمولی به حساب می آید. )خبرآنلاین(
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عبدالرضا رحمانی فضلی، وزیر کشور با اشاره به سيل خوزستان از تعيين استان های معين برای کمک به استان 
خوزستان خبر داد و گفت: »استان های معين باید تحت مدیریت و فرماندهی استاندار خوزستان به جریان امدادرسانی 
به سيل زدگان خوزستان کمک کنند. با تدابير و مدیریت مناسب استاندار خوزستان سيلاب ها به دشت ها، تالاب ها 
و کانال های کشاورزی مختلف استان منحرف شده است. تاکنون 96 روستا تخليه شده است. ما بين بد و بدتر باید 
تصميم می گرفتيم. کشاورزانی که فداکاری کردند تا آب به زمين های کشاورزی آنان منحرف شود و به شهرها وارد 

نشود، اطمينان داشته باشند که دولت به هر طریقی خسارت آنان را جبران می کند.«

وزیر کشور:  

 ۵ استان درحال
 کمک رسانی به

سیل زدگان خوزستان

شروع صفحه آرایی
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در هر بار تمرین پناه گيری، در 
محل های امن پناه گيری کنيد 

تا انجام این عمل در زمان 
وقوع زلزله، نياز به صرف وقت 

نداشته باشد.

در دو ســه روز گذشــته تصاویری در شبکه های 
اجتماعی دیده می شد از فروش چادر و بعضی دیگر 
از اقلام امدادی روی ســایت دیوار. دست اندرکاران 
سایت بعد از مشــاهده چنين کاری، اقدام به حذف 
این آگهی های فروش کردنــد. در همين زمينه روز 
گذشــته روابط عمومی جمعيت هلال احمر هم با 
ارایه توضيحاتی به این موضوع واکنش نشان داد. به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی جمعيت هلال احمر در 
توضيحات روابط عمومی جمعيت هلال احمر آمده 

است:   
ضمن تشــکر از رســانه ها و شــهروندان برای 
حساسيت نســبت به فروش چادرهای هلال احمر 
و برخی اقلام امدادی به اطلاع می رســاند جمعيت 
هلال احمر در بحران ها و حوادث این اقلام را براساس 
تعداد خانوارهای آسيب دیده به صورت رایگان توزیع 
می کند و این چادرها نيز همانند سایر اقلام امدادی و 

زیستی هلال احمر غيرقابل فروش است.
البته در برخی نقاط و شرایط خاص )مثل حوادث 
بزرگ نظير زلزله کرمانشاه، بم و...( بنا به دلایل متعدد، 

عدم امنيت و هرج ومرج در منطقه و درخواست های 
فراوان ممکن است اینگونه اقلام بعضا بيشتر از نياز 
توزیع شــود. در هرحال و به هر دليلی ممکن است 
هموطنان دریافت کننده این اقلام نسبت به فروش 
سهميه خود اقدام کنند. این اتفاق اگرچه از نظر ما 
مطلوب نيست، اما روش مشــخصی برای نظارت 
و کنترل آن نيز وجود نــدارد. جمعيت هلال احمر 
اميدوار اســت هموطنان دریافت کننده اقلام طبق 
شرایط و دستورالعمل ها و رعایت ملاحظات اخلاقی-

اجتماعی از آنها برای خود و خانواده شــان استفاده 
کنند و درصورت عدم نياز آنها را به رایگان در اختيار 
ســایر خانواده های نيازمند قرار دهند. همچنين از 
هموطنان ســاکن مناطق بحران زده درخواســت 
می شود درصورت عدم نياز به این امکانات از دریافت 
آنها خودداری کنند تا به دست سایر نيازمندان برسد.

روابط عمومی جمعيــت هلال احمر همچنين از 
سایت دیوار و فروشگاه های اینترنتی که به صورت 
خودجوش برای کنترل این موضوع اقدام مقتضی 

کردند، کمال تشکر را دارد.


